
 

 

Referat fra Stormøde  

Dato: 7. november 2023 kl. 19.00 Sted: Månen 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Deltagere 

Formand Vibeke Møller Jensen (VMJ) Peter Klerens Karmark (PKK) 

Næstformand Anne Marie Koefoed (AMK) Malene Schlott Nielsen (MSN) 

FMN Kontorchef Trine Kristiansen (TKR) Erik Christensen (ECH) 

Souschef Christian Bøgelund Christiansen (CBC)                                Beboere på Christiansø ca. 43 fremmødte 

FMN Sagsbehandler Brian Roth (BRO) 

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------         

1. Velkomst / Vibeke  
Der blev budt velkommen til stormødet. 
 
2. Fællessang  
Der blev sunget ”Nu Falmer skoven trindt om land”. 
 
3. Formandskabets årsberetning / Vibeke  
Beretningen er vedlagt 
  
4. Orientering om valg til ø-rådet / Anne Marie  
Proces for kommende valg til ø-rådet blev gennemgået og der opfordres til at stille op til ø-råd samt at 
stemme til valget. 
- Valgbare:   Anne Marie og Erik. Der kan/skal også vælges suppleanter 
- Opstillingsperiode 7. – 14. november 
- Brevafstemningsperiode 15. – 24. november 
- Afstemningsperiode 27. november – 8. december 

5. Status på sæsonen med oplæg fra: 
- Christiansøfarten / Simon Christensen: 
August var rigtig dårlig med mange færre afgange og lavere passagertal end normalt, men blev løftet af en 
bedre september måned. Alt i alt ligner sæson-tallene en normal sæson. Der har i år ikke været morgenture 
grundet manglende efterspørgsel. 
Christiansøfarten har igen i år haft et godt samarbejde med øens guider, hvor de mærker god efterspørgsel 
på salget af billetter, hvor guidning er forudbetalt. 
Derudover er der i år introduceret samarbejde med kroen, hvor man på aftenture kan tilkøbe en spisebillet, 
hvor aftensmåltidet på kroen er forudbetalt. 
Christiansøfarten ser frem til opstart af sejlads med bornholmske skoleklasser i forårssæsonen.  
Christiansøfarten er blevet adspurgt om muligheden for i ”Peter-sæsonen” at sejle alle hverdage kl. 10.30 
fra Gudhjem, således at man alle hverdage kan nå fra Ystad færgen og nå færgesejladsen hjem. Indtil videre 
fastholdes tidligere års sejladsmønster, da andre hensyn skal vejes ind. 

- Hytteforeningen / Lars Thorbek 
Der har i det forgangne år været udskiftning i bestyrelsen, så konstitueringen af hytteforeningen i dag er  



 

 

anderledes end i de forgange år.  
Hytteforeningens medlemmer har en lang historik på Christiansø, hvilket de er glade for. Den særlige  

tilknytning til Christiansø ønsker de at bibeholde, hvor de både ved at fastholde traditioner og historisk 
værdi skal gå hånd i hånd med fornyelse og udvikling af samfundet. 
Hytteboerne drøfter også hvordan de i foreningsregi og i de enkelte hytter, fastholder den særlige 
tilknytning til samfundet på øen. 

- Støtteforeningen / Charlotte Kring 
Støtteforeningen tog udgangspunkt i de nye principper fra udviklingsplanen. 
Deres aktiviteter følger et årshjul med baller, banko, juletræstænding mv. 
Overskuddet fra arrangementerne går til øens beboere, hvor alle opfordres til at søge midler til initiativer 
der fremmer fællesskabet på Christiansø. 
Af kommende nye tiltag kan nævnes et fælles arrangement mellem støtteforeningen og Christiansø 
Administration med en koncert med musikeren Wafande med fri entre til koncerten. 
Støtteforeningen har generalforsamling d. 30/1-2024, hvor alle opfordres til at overveje at stille op. 

6. Fremtidig brug af Dominics Have og Kongens Have, skolehave, teltplads og øboernes haver. Hvordan skal 
de bruges fremover? /spørgsmål fra øbo 
Christiansø Administration har allerede aftalt en proces med ø-rådet, hvor bl.a. grøntmand, naturvejleder, 
skoleleder, ø-råd og ledelse deltager. Processen skal forsøge at kortlægge behov og muligheder i en 
kommende indretning af haverne. Alt dette skal munde ud i en helheldsplan for haverne, hvor det bl.a. 
også vil fremgå, hvilke initiativer der prioriteres at etablere i første omgang.  
Alle øboere opfordres til at give deres mening til kende overfor ø-råds medlemmerne, der vil være deres 
talerør ind i denne drøftelse. 
Flere giver til kende, at de synes der er udfordringer ved brugen af Kongens Have i perioder med 
teltlæggere i Kongens Have. Her opleves en forventning om ro fra tidlig aften, da mange småbørns familier 
camperer dernede. Flere øboere giver udtryk for, at der mangler et sted, hvor man om sommeren kan 
mødes og bruge bl.a. bålplads. 

7. Udbud af teltplads – hvordan får vi jobbet besat? / spørgsmål fra øbo 
Der er en undren til, hvorfor det ikke har været muligt at finde forpagter(e) til teltpladsen. Christiansø 
Administration opfordrer alle til at overveje at søge forpagtningen, hvor man bl.a. er velkommen til at 
tænke forskellige konstruktioner i antallet af forpagtere samt omfang og indretning af en forpagtning. 
Der blev fremsat forslag om at lave et informationsmøde om forpagtningen, hvor de tidligere forpagtere 
(Ref og John) kunne fortælle om deres oplevelser. Det er også muligt at gå i dialog om indholdet af 
forpagtningen med Christiansø Administration. 
 

8. Orientering fra administrationen herunder: 

- Nedbrud af på telefoni og internet (CBC): Redegørelse for forløbet samt hvilket midlertidige foranstaltning 
der blev iværksat i beredskabssammenhæng. Som udmeldt i mail til øboere, så vil Christiansø 
Administration drøfte med TDC, hvordan en mere effektiv afhjælpning kan finde sted fremover ved 
lignende problemer. Christiansø Administration vil endvidere vurdere behovet for opdatering af 
beredskabsplanen. 
 
 



 

 
 
- Ændring af affaldssortering på Christiansø (CBC): BOFA modtager allerede affaldsfraktionen plast og 
madkartoner. Fra mandag d. 13/11 indføres denne affaldsfraktion på affaldsstationen på havnen 
Christiansø og affaldsstationen på Frederiksø. Flemming vil være til stede på affaldsstationen på Christiansø 
hhv. d. 13/11 og d. 20/11 i tidsrummet 14-14:30, hvor man kan få hjælp til den nye opdeling og øvrige 
spørgsmål til sortering og renovation. Flemming kan også kontaktes telefonisk inden for normal arbejdstid,  
hvis der er spørgsmål til sortering og renovation. 
BOFA melder, at man er parat til at modtage madaffald fra 2025. Indtil da er man selvfølgelig velkommen til  
at kompostere, hvor Administrationen stiller Bukashi-gær til rådighed. Det står i mellemgangen indtil 
dueslagene. 
 
- Sæsonen i tal 

- Overnatninger: 1467 både, 504 kroværelser, ca. 3500 værelsesudlejninger og en meget god teltsæson 

- 38466 gæster på Christiansøfarten til dato og anløb af 5 krydstogter 

- Orientering om større projekter 
HAVN: Efter en afklaringsperiode i FMN er der nu skrevet kontrakter på levering af kongeeg (tømmer) til 
stenkasser under moler/kajafsnit og på entrepriserådgiver. Det betyder, at der over vinteren kan laves 
projektering og byggeprogram samt udbud, så arbejdet i havnen kan indledes i foråret.  

 
GRØN Ø: Ved skiftet fra energi på vind/brint til metan skal der udarbejdes en ny godkendelse af 
projektet og økonomien, som forventes endelig godkendt primo 2024. Energien baseres på metan – 
placering heraf er endnu ukendt, men vi er naturligvis i god dialog med Søren og Christian, så vi kan 
finde den mest optimale løsning. Der ændres ikke i forhold til spildevandsanlæg og værksted.  

 
MODERNISERING af kraft/varme: Projektleder arbejder på et miniudbud og venter en afklaring i uge 46. 
Der er pt endnu ikke fastlagt en tidsplan, men vi satser på udførelse i 2024. 

 

9. Fri debat om året der gik / VMJ 

- Der var positive tilbagemeldinger på møderne omkring Christiansøs udvikling 
- Det fremhæves at der savnes en tilbagemelding på den skrivelse, der blev sendt ud efter sommerens 
episoder med nogles manglende respekt for private haver. 
Hytteforeningen udtrykte, at de oplever den udsendte skrivelse med en antydning af anklage, men forstår 
også de omtalte frustrationer, som episoderne gav anledning til. Det blev oplyst, at man er velkommen til 
at inddrage vagthavende (tlf: 5646 2014), hvis man oplever situationer med uacceptabel adfærd. 

- Skolen orienterede, at de har taget tilbagemeldingen om at møde øvrige øboere til sig, hvor de bl.a. har 
lavet en avis, hvor de har interviewet flere øboere. Avisen udkommer snart. 

10. Eventuelt  
- Der opfordres til i lighed med øvrige år, at man bidrager til det fælles fyrværkeri nytårsaften. Særskilt 
information kommer ud senere. 
 

 

 
 
 



 

 
 
Referent: CBC og BRO 

                      


